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ФИЗИКА ТВЕРДОГО ТЕЛА И КОНДЕНСИРОВАННЫХ СРЕД

PROBE-ABSORPTION SPECTRUM
OF A POLAR QUANTUM EMITTER

IN A SQUEEZED FINITE-BANDWIDTH VACUUM
N.N. Bogolyubov, Jr. 1, A. V. Soldatov 2

V. A. Steklov Mathematical Institute of the Russian Academy of Sciences, Moscow

A study of the absorption spectrum of a weak-probe beam irradiating a two-level quantum
emitter with broken inversion symmetry driven by external monochromatic high-frequency electro-
magnetic (e.g., laser) field and damped by squeezed vacuum reservoir with finite bandwidth was
carried out for the case of the squeezed vacuum source being represented by a non-degenerate
parametric oscillator below threshold. It is shown that this atom-driving-field system can either
amplify or absorb weak-probe electromagnetic radiation beam of much lower frequency than the
frequency of the driving field. The shape of the absorption and amplification spectra can be
controlled by the degree of the squeezed vacuum source degeneration and by the phase of the
squeezing, while the switching between these two modes of operation can only be controlled by
the phase of the squeezing.

Исследован спектр поглощения слабого пробного электромагнитного поля двухуровневой
квантовой системой с нарушенной инверсионной симметрией, взаимодействующей с внешним
монохроматическим высокочастотным (лазерным) полем и резервуаром сжатого в ограниченной
полосе частот вакуумного поля. Источник сжатого вакуумного поля представлен невырожден-
ным параметрическим осциллятором в подпороговом режиме. Показано, что эта квантовая си-
стема может как поглощать, так и усиливать слабое пробное электромагнитное поле на частоте
намного меньшей, чем частота внешнего высокочастотного поля. Форма спектра поглощения и
усиления зависит от степени вырождения источника сжатого вакуумного поля и фазы сжатия,
в то время как переключение между режимами поглощения и усиления может осуществляться
только путем изменения фазы сжатия.
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